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مرعشی رای دهندگان دولت سابق را بی شرف خواند؟!
سیدحسین مرعشــی در گفت و گویی با خبرگزاری ایلنا گفت: »بخشــی از حاکمیت به تکرار دولت نهم و عدم استقبال از قدرت گرفتن اصلاح طلبان 
تمایل دارد. اگر کسی از تکرار دولت های نهم و دهم، تنش نلرزد و متاثر نشود یک ایرانی با شرف نیست«.  عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی 
همچنین در بخش دیگری از حرف هایش اظهار داشت: »اینکه امروز آقای خاتمی ممنوع التصویر می شود و از فعالیت منع شود، ایشان ضرر نمی کند 
بلکه کشور ضرر می کند که از اعتبار رئیس جمهور سابق کشور نتوانسته برای پیشبرد کارها استفاده کند و از این دست ضررها در کشور فراوان داریم و 
خروجی این ضررها تعداد بالای بیکاران و افزایش مفاسد در کشور و حضور افراد نالایق در پست های مدیریتی است که در نهایت زندگی مردم شیرینی 

خود را از دست خواهد داد«. این حرف های مرعشی موجب شد چند سایت اصولگرا نسبت به آن واکنش نشان دهند.
راه دانا: »در ادامه توهین های عجیب اصلاح طلبان به ملت ایران حسین مرعشی در گفت وگویی اقدام به فحاشی به مردم کرد. مرعشی ملت 

ایران را بی شرف خواند. وی در حالی این حرف ها را می زند که به پیشینه سیاه اصلاحات در ذهن مردم و نقش آفرینی فتنه اشاره ای نمی کند«.
آرمان کرمان: »رای دهندگان به رئیس جمهور ســابق ایرانیان بی شــرف هســتند. در آخرین توهین ها، مرعشی که نسبت 
خانوادگی نیز با هاشــمی دارد و جزو محکومین فتنه است، کسانی را که به دولت نهم و دهم رای دادند، مورد عتاب قرار داد و در 
ســخنانی موهن طرفداران رئیس جمهور سابق را بی شرف خواند. همچنین در ادعایی جالب تر می گوید علت بیکاری در کشور ممنوع التصویری یک 
حامی فتنه و رئیس دولت اصلاحات اســت. حال آنکه میانگین نرخ بیکاری در دولت های پنجم و ششــم ۹/۱درصد، در دولت های هفتم و هشــتم 

۱۲/۸درصد و در دولت های نهم و دهم پیش از ممنوع التصویری رئیس دولت اصلاحات ۱۱/۷درصد بوده است«.

سی هزار چشم بصیر بسیجی تهران را رصد می کرد
تامین امنیت مراسم سیاسی به ویژه از نوع بین المللی آن در همه کشورها موضوعی مهم برای مراکز نظامی و امنیتی کشور 
میزبان اســت. ایران در سال ۱۳۷۶ میزبان یکی از این مراسم  بود؛ اجلاس سران کشورهای اسلامی که با بیش از شش 
هزار میهمان خارجی شاید مهم ترین میزبانی ایران پس از انقلاب بود. حالا بعد از ۱۸ سال سردار علی فضلی از چگونگی 
تامین امنیت این اجلاس گفته است. جانشین سازمان بسیج مستضعفین با اشاره به اینکه مقرر شد تا بسیج و سپاه امنیت 
اجلاس را عهده دار شوند، گفت در برگزاری این کنفرانس، کشورهای میزبان تمهیدات امنیتی شدیدی را اتخاذ می کنند، 
به صورتی که چند لشــکر زرهی و مکانیزه در خیابان ها گارد می گیرند. ولی به گفته او این مدل غربی بوده و آن ها تصمیم 

گرفته اند از الگوی خود استفاده کنند: الگوی امنیت نامحسوس. سردار فضلی می گوید وقتی به وزارت کشور گفته اند که  ۱۰۰هزار نیرو را پیش بینی کرده اند، 
آن ها تنها به اندازه  ۱۹هزار نفر جیره غذایی در اختیار سپاه قرار داده اند و سپاه هم به وزیر اعلام کرده نیروهای بسیجی منتظر نمی مانند تا آب و غذا برسد و 
به نیروهای خود اعلام کرده جیره غذایی شان را خود تهیه کنند. وی با بیان اینکه ۳۷هزار پاسدار و سرباز و ۶۳هزار بسیجی را به میدان آورده اند، گفت: ما 
با کمبود ۸۱هزار جیره غذایی روبه رو بودیم. به گفته او بعدها نیروی انتظامی اعلام کرد که در چند روز برگزاری اجلاس گزارش حتی یک مورد سرقت هم 
در تهران نداشتیم و دلیل آن این بود که ۳۰هزار چشم بصیر بسیجی، تهران را شبانه روز رصد می کرد. سردار افضلی اظهار کرد: در زمان برگزاری اجلاس، 
برخی از مسئولین امنیتی به ما می گفتند که ما در خیابان ها هیچ نیروی امنیتی نمی بینیم، نکند که شما در خواب غفلت هستید، اما ما به آن ها ثابت کردیم 

که همان بسیجیان به صورت نامحسوس به بهترین شکل امنیت اجلاس را تأمین کردند.

دولت سعودی باید 
مسئولیت پذیر باشد

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به ماجرای 
مســجدالقصی در فلســطین گفــت: »در دنیای 
اسلام خواب آلودگی یا خواب رفتگی عمدی وجود 
دارد. ایــن ماجــرا دهشــتناک و توهین آمیز بود و 
اتفاقات منطقه موجب شده است که صهیونیست 

به قبله اول مسلمین توهین کند«.
علی لاریجانی در نطق پیش از دستور جلسه علنی 
مجلس شــورای اســلامی با انتقــاد از رفتارهای 
اســرائیل بیان کــرد: »مگــر مســلمانان فرصت 
حضور در کنیســه های اســرائیل را دارنــد یا مگر 
رژیــم صهیونیســتی ســاعاتی از کنیســه ها را به 
مســلمانان اختصاص می دهد که امروز با توســل 
به زور مســلمانان را از حضور در مسجدالاقصی و 

نماز گزاردن منع می کنید«.
یــم  ژ ر ت  مــا ا قد ا میــت  محکو ضمــن  وی 
صهیونیســتی، اظهار داشــت: »همه باید بدانیم 
این مسئولیت مهمی برای تمامی مسلمانان است 
و در این راســتا ملت ایران با هوشــیاری نسبت به 
این رفتار دهشتناک موضع گیری کرده و تظاهرات 
کردند. مجلس شــورای اســلامی نیــز این اقدام 
شــنیع رژیم صهیونیســتی را محکوم می  کند و از 
مجامع بین المللی و کنفرانس اســلامی خواستار 
حضور و ورود جدی در ایــن زمینه و دفاع از مردم 

فلسطین است«.
رئیس مجلس شــورای اسلامی ســپس به حادثه 
سقوط جرثقیل در مسجدالحرام پرداخت و گفت: 
»این حادثه تأسف بار در مکه به دلیل کم توجهی و 
قصور دولت سعودی رخ داد و باعث شد که در آن 
شــرایط پرتردد در مکه مکرمه چنین حادثه تأسف 
برانگیزی رخ دهد. اتفاقی که باعث فوت و زخمی 
شدن تعداد زیادی از رســتگاران شد. قطعا دولت 
ســعودی باید نسبت به این مســئله مسئولیت پذیر 

باشد«.
لاریجانی با اشــاره بــه صحبت های مقــام معظم 
رهبری در جمع ســپاهیان تصریــح کرد: »بیانات 
ایشان نکات بسیار عمیقی برای پاسداران انقلاب 
اســلامی و تمامی ملت هوشــیار ایران داشت که 
حائز اهمیت اســت. آن هم از این جهت که ایشان 
سپاه پاســداران را به خوبی تبیین کردند که شامل 
چهار رکــن اصلی بود کــه خمیرمایــه همه آن ها 
این اســت کــه وظیفه مهــم پاســداری از تمامی 
دستاوردهای انقلاب اســلامی بر عهده این نهاد 

مقدس است«.
رئیــس قــوه مقننه افــزود: »موضوع اســلامیت 
نظام بــه عنوان رکــن مهمی از انقلاب اســلامی 
مورد توجه دشــمنان قرار گرفته است. دشمنان به 
انحای مختلف و روش های گوناگون با اســتفاده 
از افــراد نادانــی در داخــل یــا اســتفاده از افراد 
دیگری در خــارج از کشــور طراحی هایی را برای 
تزلزل ایــن رکن مهــم انجام می دهنــد. از این رو 
نیاز اســت بخش های مختلف کشور به خصوص 
 فرهنگــی بــه ابعاد ایــن موضــوع توجــه لازم را 

داشته باشد«.
لاریجانــی با بیــان اینکه دشــمن به دنبــال نفوذ 
در کشــور است، خاطرنشــان کرد: »ممکن است 
دشــمنان به دنبــال نفوذ در بخش هــای مختلف 
تصمیم ســاز و تصمیم گیر در کشور باشند و به این 
موضــوع توجه کنند که زمینه هایــی برای نفوذ در 
کشور فراهم شــود تا از این طریق بتوانند بر ارکان 
تصمیم ســاز کشــور تاثیر بگذارند. بایــد همگرایی 
و وحــدت در درون کشــور بیشــتر از دوران های 

گذشته باشد«.

محرمانهبودنرارعایتمیکنیم
روحانی: اتهامات بی اساس علیه ایران را مختومه کنید

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با تمام اما و اگرها، ســرانجام وارد ایران 
شد و در جلسه کمیسیون بررسی برجام حضور یافت. یوکیا آمانو اما  با یک شرط 
در مجلس شورای اسلامی حاضر شد: »تشکیل جلسه بدون خبرنگار و آنتن«.

برنامه فشرده آمانو در سفر به ایران
آمانو همان کسی اســت که عده ای ورودش به ایران را مصادف زیر پا گذاشتن 
خط قرمزهای جمهوری اســلامی ایران می دانســتند. همان طور که حسین 
شریعتمداری در سرمقاله روزنامه کیهان نوشت: »سفرغیرمنتظره یوکیا آمانو، 
مدیــرکل آژانس بین المللــي انرژي اتمي به ایــران که براي اولیــن بار صورت 
مي پذیرد، اگرچه از ســوي ســخنگوي آژانس با هدف افزایــش ضریب تفاهم 
توصیف شده است ولي براساس برخي از اخبار و گزارش هاي موثق، این سفر، 
پشــت صحنه اي دارد که پرداختن به آن مخصوصا در آستانه اجلاس بغداد- 
۳خــرداد/ ۲۳مي- ضروري به نظر مي رســد و مي تواند به این تردید دوســویه، 
پاسخي یك سویه بدهد که آقاي آمانو با سفر غیرمنتظره خود به تهران- آنگونه 
که ســخنگوي آژانس ادعا مي کند- در پي افزایش ضریب تفاهمات اســت یا 
دامن زدن به توهمات را دنبال مي کند؟« این در حالی  اســت که پیش تر هدف 
از ســفر آمانو به ایران حل و فصل موضوعات گذشته و حال برنامه اتمی ایران و 
ابعاد نظامی احتمالی عنوان شده بود. با این اوصاف، مدیر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی آمد و رئیس جمهور ایران، محمد جواد ظریف و اعضای کمیسیون 

ویژه بررسی برجام را ملاقات کرد.

اتهامات بی اساس علیه ایران را مختومه کنید
آمانــو ابتدا به دیدار رئیس جمهور ایران رفت. حســن روحانــی در دیدار با مدیر 
کل آژانــس بین المللی انــرژی اتمی با تاکید بر وظایف آژانــس خطاب به یوکیا 
آمانو گفت: »ما علاقه مند هســتیم افکار عمومی جهان به آژانس بین المللی 
انرژی اتمی اعتمــاد نمایند، زیرا اعتماد به این نهاد مهم به مردم جهان آرامش 
می دهد. جمهوری اسلامی ایران در ۱۲ سال گذشته روابط گسترده ای با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی داشته و همواره تلاش کرده این مناسبات، خوب، منظم 
و قانونی باشــد. توقع ما از آژانس بیش از آن چیزی نیســت که در اساسنامه آن 
آمده اســت و ما به دنبال خواســته ای بیش از قرارداد پادمان فی مابین ایران و 

آژانس نیستیم«.
روحانی افزود: »آژانس بین المللی انرژی اتمی از یک طرف بر فعالیت  هسته ای 
کشــورها نظارت می کند تا انحرافی در مسیر برنامه های صلح آمیز آن ها ایجاد 

نشود و از طرف دیگر تلاش می کند تا کشورها از فناوری های پیشرفته صلح آمیز 
در عرصه هسته ای بهره مند شوند و ما امیدواریم این نهاد با انجام وظایف خود، 
حرکتش را در ماه های آینده در زمینه کمک به پیشرفت علمی کشورها از جمله 

ایران افزایش دهد«.
رئیــس جمهور ایران ضمن قدرانی از روند مثبت مذاکرات هســته ای، تصریح 
کرد: »ما در اجرای برجام به طــور داوطلبانه پروتکل الحاقی را اجرا می کنیم و 
امیدواریم شما نیز منصفانه  بر اجرای توافق برجام نظارت داشته باشید. آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در اجرای توافق نقش مؤثری خواهد داشت«. یوکیا آمانو 
در واکنش به صحبت های حسن روحانی بیان کرد: »آژانس علاقه مند است تا 
همه مسائل را در چارچوب گفت وگو و مذاکرات به نتیجه برساند. آژانس به دنبال 
شفاف سازی در مسائل و اجرای وظایف محوله است که می تواند پایه های خوبی 
برای همکاری بلندمدت باشد. آژانس بین المللی انرژی اتمی حرکت گام به گام، 
منظم و رو به جلویی در بررســی برنامه های مرتبط با ایران در نظر گرفته اســت 

و تلاش می کند، با بی طرفی و تأکید بر حقایق گزارش خود را منعکس کند«.
سپس وزیر امور خارجه در دیدار با مدیر کل آژانس با اشاره به شفاف سازی ایران در 
برنامه های اتمی تصریح کرد: »جمهوری اسلامی ایران طی سال های گذشته 
همکاری خوب و فعالی در مسیر شفاف سازی برنامه هسته ای خود داشته است 
و انتظار می رود با پایان مذاکرات پرونده طولانی اتهامات بی اساس در خصوص 

ابعاد غیرصلح آمیز برنامه هسته ای ایران مختومه شود«.

دیپلماتم اما از حرف های شما ناراحت نشدم
اما شاید مهم ترین و جدی ترین بخش ســفر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی حضور در کمیسیون برجام بود. پیش تر رئیس کمیسیون برجام در نامه ای 
به محمدجواد ظریف، از وی خواسته بود مقدمات حضور آمانو در مجلس شورای 
اسلامی را مهیا کند. علیرضا زاکانی گفته بود: »خواهشمند است دستور فرمایید 
تشریفات لازم جهت دعوت از آقای آمانو به مجلس شورای اسلامی انجام شود 
تا ایشان علاوه بر حضور در کنگره آمریکا- که دشمن ملت ایران است- با حضور 
در کمیســیون ویژه بررسی برجام، پاسخگوی ســوالات نمایندگان مردم ایران 
باشد«. یوکیا آمانو اما برای حضورش در کمیسیون برجام، یک شرط گذاشته بود 
و آن هم این بود که جلســه بدون خبرنگار و فیلمبرداری برگزار شود. سرانجام، 
نشست کمیسیون برجام به همراه مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی، تنها 

با حضور اعضای کمیسیون و همراهان آمانو برگزار شد.
در ابتدای این نشست، علیرضا زاکانی خطاب به آمانو گفت: »تشکر می کنم از 

قبول دعوت کمیسیون، همچنین از وزارت امور خارجه کشور به این جهت که 
زمینه نشست را فراهم کرد سپاسگزاری می کنم«.

اما نکته جالب این اســت که رئیس کمیسیون برجام، با تاکید بر اینکه »در حال 
انتقال دل نگرانی های مردم هستیم«، اظهار داشته است: »بیانات ما بخشی 
از دریای دل نگرانی ملت رشــید ایران است. ملت ایران و نمایندگان آنان بر این 
باورنــد که آژانس بین المللــی به وظایف ذاتی خود تاکنون عمل نکرده اســت. 
آژانس برای کسانی که خادمان را قبول کنند، متکلف شده خدماتی را ارائه کند، 
اما ایران از حداقل خدمات آژانس محروم بود. مصداق فاجعه آمیز این موضوع 
زمانی رخ داد که بیماران ایران نیاز به رادیو دارو داشتند«. پس از زاکانی، نجابت، 
نقوی حسینی بروجردی ، احمدی،  بذرپاش، زاهدی و ابوترابی اظهار نظر و طرح 

سوال کردند و در مسائلی از جمله ترور دانشمندان پرسیدند. 
سیدحسین نقوی حســینی، سخنگوی کمیســیون برجام به نقل از آمانو بیان 
کرد: »شش سال گذشته است و تلاش ها دارد به نتیجه می رسد و ایران در حال 
اعتمادسازی در جامعه جهانی است. آژانس یک سازمان مستقل و فنی است و 
روابط آژانس با ایران از دهه هفتاد تاکنون بوده است و در چارچوب مقررات آژانس 
با هم کار می کنیم و از برجام استقبال می کنیم. شورای حکام اینجانب را مسئول 
برجام و راســتی آزمایی های آژانس در این زمینه کــرد. امیدواریم زمینه اجرای 
برجام را به خوبی فراهم کنیم. ما با ایران بر ســر یک نقشه راه به توافق رسیدیم 
و در این مسیر قدم های چشمگیری برداشته ایم و بر اساس جدول زمان بندی 
خودش تا پایان ســال )میلادی( به نتیجه می رســد. من یــک دیپلماتم ولی از 
حرف های شــما ناراحت نشدم و خوشــحالم و بهتر می توانم شما را درک کنم. 
سعی می کنم به تمام سوالات پاسخ دهم. مسئله ترور دانشمندان به طور مکرر 
تکرار شد؛ باید بگویم هیچ دخالتی از آژانس در این مورد وجود نداشته و صریحا 
می گویم هیچ ارتباطی با آژانس نداشــته است. وظیفه دارم اطلاعات ضروری 
را به اعضا بدهم و در شورای حکام گزارش محرمانه برای همه کشور ها ارسال 
می شود نه کشور خاص. ما طبق برنامه فعلی تا پایان سال میلادی جدید کار را 

به نتیجه می رسانیم اما مسئله محرمانه بودن را رعایت می کنیم«. 
به نظر می رسد ماموریت یوکیا آمانو در ایران به پایان رسیده باشد؛ همان طور که 
پیشتر سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران هدف از سفر وی را »اجرایی کردن 
همکاری ها بین ایران و آژانس« توصیف کرده بود؛ همچنین ســفر یوکیا آمانو 
به ایران را نقطه عطف روابط ایران و آژانــس می دانند، چرا که مدیر کل آژانس 
تصمیم دارد به صورت شخصی پرونده هسته ای ایران را پیگیری کند. دیدار او 

با نمایندگان مجلس در کمیسیون برجام مهر تاییدی است بر این ادعا.

خاطره روزواکنش روز

صبر همسران جانبازان، یک جهاد و حماسه است
رهبر معظم انقلاب اسلامی بیان کردند: »صبر همسران جانبازان، ایثارگری واقعی و یک جهاد و حماسه است«.

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار با جمعی از جانبازان قطع نخاع با بیان رنج ها و مشکلات متعدد آنان، فرمودند: »جانبازان تابلو و تصویری از دوران ابتلای بزرگ ملت ایران در دوران دفاع مقدس هستند و 
حضور آنان در جامعه، در واقع بیان حقایقی تاریخی، معرفتی، سیاســی و بین المللی است«. ایشان اضافه کردند: » جانبازان، از یک طرف گویای جنایات قدرت هایی هستند که از صدام حمایت کردند و از 

طرف دیگر نشان دهنده عظمت و بزرگواری امام راحل)ره( و انقلابی هستند که توانست چنین انسان های والامقامی را تربیت کند و به جبهه ها بفرستد«.
رهبر انقلاب اســلامی با تاکید بر صبر و تحمل همسران جانبازان، اظهار داشتند: »صبر همسران جانبازان و تحمل آن ها بر رنج و سختی خدمت به جانبازان را ایثارگری واقعی و یک جهاد و حماسه 

است و آنان، فرزندان و بستگان آنان را به حفظ این ثروت عظیم معنوی و مراقبت از آن توصیه می کنم«.
 همچنین حجت الاسلام والمسلمین شهیدی محلاتی نماینده ولی فقیه و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران و سرلشکر جعفری فرمانده کل سپاه در این دیدار صحبت کردند. 

سیاسی


